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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

ROZHOVORY SČÍTÁNÍ LIDU ZUŠ 
SVĚTLÁ NAD SÁZAVOU

VYSOČINA, 19. února – Zatímco v lednu a v únoru si zvířecí  
obyvatelé záchranné stanice nedaleko Ledče nad Sázavou užívali 
sněhu, s blížícím se  příchodem jara se už těší na pravidelné  
návštěvníky. „Otevírat chceme v průběhu dubna. Pravděpodob-
ně, vzhledem ke stále trvající složité epidemiologické situaci,  
nebudeme dělat tradiční zahájení sezóny, nicméně návštěvníci  
se určitě mohou těšit na pravidelné komentované prohlídky,“  
informuje ředitel Stanice Pavlov Zbyšek Karafiát s tím, že ve sta-
nici chystají mnoho novinek.

Přestože poslední komentované prohlídky se v loni v Pavlově usku-
tečnily o  třetím zářijovém víkendu, pracovníci stanice rozhodně 
nezaháleli. „Na podzim máme sezónu ježků, následně s příchodem 
mrazů a napadaného sněhu často řešíme případy vyhladovělých 

dravců, dále, stejně jako v jiných obdobích roku, nejrůznější nehody 
a následná poranění živočichů. V zimě pak přichází desítky netopý-
rů, které vykrmíme, uložíme ke spánku, na jaře je znovu vykrmíme 
a vypustíme zpět do přírody,“ přibližuje Zbyšek Karafiát a dodává, 
že za loňský rok prošlo stanicí přesně 1 033 zvířat, vzácní byli luňáci 
červení, dudek chocholatý a v úplném závěru roku sýc rousný.

Noví obyvatelé, trvalkové záhony i dřevěná pergola
Kromě péče o zvířecí obyvatele tým stanice pracuje na nejrůznějších 
opravách, úpravách a modernizacích. Některé z nich určitě potěší 
i návštěvníky, kteří letos do areálu stanice zavítají. Ve stanici mají 
nové puštíky nebo kalouse ušaté. Už na podzim tu pořídili stovky 

– pokračování na straně 12

ZVÍŘATA V ZÁCHRANNÉ STANICI V PAVLOVĚ 
UŽ VYHLÍŽÍ NOVOU NÁVŠTĚVNICKOU SEZÓNU
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Datum konání:  25. 2. 2021
Předsedající:  Ing. Pavel Kopecký
Doba zasedání:  18.00–19.05 hod.

Přítomni:   13 členů ZM
Omluveni:    D. Ščerba, M. Málek
Neomluveni:  0

013/2021 Určení ověřovatelů a zapisovatelky
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Miroslava Dibelku a Ing. Milana Melechovského a zapisovatelkou 
Ing. Ivetu Nepovím Zadinovou.

014/2021 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:

 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích)  
  a zapisovatelky
 2) Schválení programu
 3) Zpráva z jednání rady
 4) Zpráva o činnosti PČR OO Chotěboř za rok 2020
 5) Prodej pozemku parc. č. 342/26 v k.ú. Golčův Jeníkov
 6) Prodej pozemku parc. č. 342/116 v k.ú. Golčův Jeníkov
 7) Prodej pozemku parc. č. 12/26 v k.ú. Vrtěšice
 8) Pravidla pro prodej pozemků po bývalém pivovaru
 9) Výběrové řízení - svozová firma
 10) Diskuse

015/2021 Zpráva z jednání rady
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu  
z jednání rady města z 9. 2. 2021 bez připomínek.

016/2021 Zpráva o činnosti PČR OO Chotěboř za rok 2020
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu Policie 
ČR OO Chotěboř za rok 2020.

017/2021 Prodej pozemku parc. č. 12/26 v k.ú. Vrtěšice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemku 
parc. 12/26 o výměře 387 m2 v k.ú. Vrtěšice – kupující Josef Pešout, 
Vrtěšice 9, 582 82 Golčův Jeníkov, RČ: 780416/0826 za cenu dle  
znaleckého posudku ve výši 85.530 Kč.

018/2020  Pravidla pro prodej pozemků po bývalém pivovaru
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov odkládá rozhodnutí o pravi-
dlech prodeje na příští zasedání a požaduje doplnit podrobnosti 
prodeje.

019/2021  Výběrové řízení - svozová firma
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu SOP a.s., Pardubická 1630, 535 01 Přelouč,  
IČ: 60913843 na akci „Svoz a nakládání s odpadem města Golčův 
Jeníkov 2020“ za nabídkovou cenu 29.896.670,75 Kč včetně DPH  
na 5 let (cena je max. za svoz všeho, bude upraveno dle skutečnosti).

Ing. Pavel Kopecký Ing. Iveta Nepovím Zadinová Jiří Brož, DiS
 starosta místostarostka místostarosta

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného 25. února 2021 od 18.00 hodin
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V sobotu 20. března začalo jaro. Teploty byly pod nulou a ráno nás přivítal sníh. Počasí spíše zimní, nikoli 
jarní. Ale ani zimní počasí na první jarní den nezabránilo zahájení investičních akcí. Připomeňme si,  
co se zahájilo:

Sportovní hala:
 Sportovní hala „nečekala“ na první jarní den, ale výstavba probíhala skoro celou zimu. Realizovaly  
se ty práce, které počasí dovolilo. Minulý týden byla vybetonována podlaha pod halou a začaly se vyzdívat 
šatny a vstupní část haly.
 
Práce sice pokračovaly i v zimě, ale ne takovým tempem, proto bude potřeba termín dokončení ze srpna 
2021 prodloužit cca do listopadu 2021. A to hlavně díky pandemii covid – 19.

Dětské hřiště tržiště, Ráj a mateřská škola:
První část – hřiště v Ráji – akce byla provedena v prosinci 2020. Hřiště bude ještě doplněno o chybějící 
prvky, které byly vybrány v rámci participativního rozpočtu. Nyní probíhají práce na hřišti na tržišti. Zde 
bude nejvíce prvků. Nebylo jednoduché vše umístit mezi stromy, ale nakonec se vše podařilo dohodnout. 
Nakonec dojde na hřiště v areálu mateřské školy.

Chodníky Za Pivovarem – Riegrova a chodník Riegrova:
 Možná vás překvapily dopravní značky zakazující vjezd do části ulice Za Pivovarem – V  Zahradách.  
Byly zde umístěny, protože v pondělí byly zahájeny práce na chodníku, který propojí ulici Za Pivovarem  
(od domu čp. 774) s ulicí V Zahradách (až skoro od ulice Riegrova). Akci realizuje firma Dvořáková – stavební 
firma s.r.o., Havlíčkův Brod. 

 V  návaznosti na tento chodník bude zahájena rekonstrukce chodníku v  Riegrově ulici (od firmy Jetti  
až na konec města). 

Komunikace a chodník okolo bývalého pivovaru:
Komunikace okolo pivovaru – jedná se o výstavbu komunikace, chodníku a parkovacích míst od Goltzovy 
tvrze okolo bývalého pivovaru k váze (sušce) v ulici Za Pivovarem. Rekonstrukce této komunikace byla 
zahájena frézováním povrchu v polovině února. Příchodem mrazů byla výstavba na chvilku přerušena,  
ale nyní již zase pokračuje. Stavbu provádí firma Chládek a Tintěra Havlíčkův Brod. Akci předcházela  
přeložka vysokého napětí a výstavba nové trafostanice a následné odstranění stožárů vysokého napětí 
na bývalém pivovaru. 

 O zahájení dalších investičních akcí, které jsou letos v  plánu (a je jich ještě poměrně dost), vás budu  
průběžně informovat.

Pavel Kopecký, starosta

ZAHÁJENÍ INVESTIČNÍCH AKCÍ ROKU 2021



V únoru bylo možné podávat návrhy do letošního ročníku, pro kte-
rý máme vyhrazeno z rozpočtu města 800.000 Kč (600 000 Kč pro 
Golčův Jeníkov a 200 000 Kč pro místní části). Panovaly obavy, zda 
již nebudou vaše nápady vyčerpány – ukázalo se, že obavy byly  
neoprávněné, máme krásný počet 18 návrhů, z  toho 13 pro město  
a 5 pro místní části. Děkujeme všem navrhovatelům za nápady 

(všechny podané návrhy jsou zveřejněné na webu). Nyní probíhá  
jejich kontrola a  v dalších Listech vás s nimi podrobně seznámíme  
a přineseme informace k hlasování. 

I. Nepovím Zadinová a Jiří Brož

12.–25. dubna proběhne 12. ročník akce  
Čistá Vysočina. Zájemci z řad našich občanů  
se mohou zapojit do této aktivity kdykoli 
v uvedeném termínu. 

Pytle na odpadky, reflexní vesty (pro „sběrače“ podél komunikací)  
a instrukce budou k  vyzvednutí na MěÚ u paní D. Koudelové 
v úřední dny nebo po telefonické dohodě (775 474 558) a v sobotu 

dopoledne 17. 4. 2021 od 8.00 - 10.00 hodin v budově radnice našeho 
města. Zájemci dostanou mapku, kde mohou vyznačit místo  
v  případě nálezu velkoobjemového odpadu nebo černé skládky.  
Můžete vyrazit i kamkoli jinam v našem okolí, než jsou vytipované 
úseky. Pytle s odpadky je nutné směrovat na místo, odkud je možný 
svoz technikou (ideálně k silnicím), případně informovat na telefo-
nu: 775  474 558, kde jsou umístěné, abychom mohli zajistit jejich 
odvoz. 

Popřejme si dobré počasí a hojný počet účastníků, kterým není jedno, jak to u nás vypadá. Výsledek pak najdeme  na mapě uklizených  
lokalit Kraje Vysočina, kde (jak doufáme) se  ukáže v letošním roce i naše město, místní části a jejich okolí. 
                                                                                                              

 Iveta Nepovím Zadinová a Dana Koudelová

PARTICIPATIVNÍ ROZPOČET – TVOŘÍMEGJ2021

AKCE ČISTÁ VYSOČINA A GOLČŮV JENÍKOV

sbírané lokality (naplánované):

sbírané úseky sběrné místo odpadků

GJ – Ráj: cesta na Chrastice u nádraží – u přejezdu na Chrastice (k čističce)
GJ – Ráj: cesty do Stupárovic (okolo čističky 
do Stupárovic a cesta od Apia na Stupárovice, případně 
cesta od Apia podél železniční trati k zastávce GJ - město)

u nádraží – u přejezdu na Chrastice (k čističce) 
a u Apia u kontejnerů

GJ – Ráj: cesta k Přelívačnému a Novému rybníku na kraji obchvatu (u mostků)
GJ U Mlýna – Vrtěšice – Nasavrky – GJ Obora – cesta 
do Vrtěšic dále pokračující k silnici na Chotěboř 
a pak do Nasavrk a zpět do GJ do Obory 

v GJ u sušky a v Oboře, dále mezi Vrtěšicemi 
a Nasavrky u silnice na Chotěboř

silnice do Nasavrk podél komunikace
Olšinky u silnice u bus zastávky
GJ ulice ke hřbitovu a cesta na Vohančice, z Vohančic 
do Obory 

na kraji obchvatu – u hřbitova nebo velká křižovatka 
k benzínce, dále Vohančice u brány Xavergenu

silnice na Kobylí Hlavu (možnost projít z Vohančic 
ke kompostárně)

podél komunikace

silnice z GJ do Stupárovic podél komunikace
silnice z GJ do Sirákovic podél komunikace
silnice z GJ do Římovic podél komunikace
lipová alej a naučná stezka k Římovicím u silnice u Římovic nebo u obchvatu
cesta z Římovic na Dolík, silnice do Dolíku u křižovatky silnice na Novou Ves a u napojení cesty 

na silnici u Římovic
cesta z GJ k fotbalovému hřišti pod mostem
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3. března se mohli začít občané registrovaní u našich praktických lékařů MUDr. Cyruse a MUDr. Dufka 
hlásit k očkování. Přihlášení zájemců probíhalo a stále probíhá zcela jednoduše pouze odesláním mailu 
s potřebnými údaji. 

Již po několika dnech od zahájení měli lékaři nahlášený minimální počet osob – a to každý 100, což  
je nutné pro dodání očkovací látky. Velmi je těší, tak velký zájem o očkování u nich a i bez problémů  
běžící přihlašování. Bohužel jim stále očkování nebylo dodáno (k 17. 3.), i když počet nahlášených zájemců 
o očkování je již mnohem vyšší než minimální nutný a ordinace našich lékařů patří mezi několik v našem 
kraji, které jsou již zcela připravené. Budeme se snažit dodání vakcín urgencemi na Kraji Vysočina urych-
lit. Všichni, kdo jste se nahlásili, mějte prosím ještě strpení, lékaři dělají vše, co je v jejich silách. Doufáme, 
že vakcíny dorazí v brzké době. 

Oba lékaři stále přihlašují k očkování své pacienty – zatím především pacienty 80+ (zde je hlavní 
priorita doočkovat tuto skupinu), dále 70+ a také mají možnost registrovat pacienty 65+ s chro-
nickými onemocněními dle národní očkovací strategie. Zaregistrovat lze pouze pacienty, kteří jsou 
u  daného praktického lékaře registrováni k  péči a  jen ty, kteří se  dosud nezaregistrovali v  Centrálním  
rezervačním systému.

Pokud by došlo k  možnosti přihlašování na očkování dalších skupin občanů, budeme opět informovat 
rozhlasem, na webu města, na FB a na vývěskách. 

Moc nás těší velký zájem o očkování a budeme se snažit, aby k nám vakcíny dorazily co nejdříve. 

Přejeme všem hodně zdraví a děkujeme velmi všem občanům, že se chovají zodpovědně. 

Iveta Nepovím Zadinová

OČKOVÁNÍ NA COVID-19 AKTUÁLNĚ

Přihlásit se tedy můžete zasláním mailu na e-mailovou adresu ockovanigj@centrum.cz . 

Na  email stačí pouze napsat, že máte zájem o očkování - do emailu uveďte prosím své  

jméno, rodné číslo, zdravotní pojišťovnu, telefonní číslo, adresu a  e-mailovou adresu.   

Telefonní číslo je nutné z důvodu, že lékař vás bude před vlastním očkováním kontaktovat 

kvůli zdravotnímu stavu a je tedy třeba uvést kontakt, na kterém bude zájemce o očková-

ní k  zastižení. Za  starší občany v  rodinách mohou toto s  jejich souhlasem samozřejmě 

provést příbuzní. Praktický lékař vás obratem zaregistruje (MUDr. Cyrus zasílá zpět mail 

o provedení registrace, pacienti MUDr. Dufka – pokud chcete mít jistotu, že vše řádně  

proběhlo, kontaktujte prosím sestřičku).
 

Samozřejmě pokud si nebudete vědět rady, obraťte se  na úřad na  tel. 569  435  317, 

569 435 314, 569 435 315 nebo 569 435 316, případně mobil 775 474 558, 606 693 462 

nebo 770 197 569.
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Škola je prázdná a dlouho ještě bude. Minule jsem psal o tom,  
že řešením současné situace (aby škola prázdná nebyla) by bylo  
testování žáků, ale tím nejlepším řešením je očkování. Ovšem  
vakcinace, zvláště pak vakcinace dětí, není a nebude jednoduchou 
záležitostí. Sám nevím – každých čtrnáct dní se objevují zprávy  
o nové, ještě lepší vakcíně se širokým spektrem zaměření na různé 
mutace a vysokou procentuální účinností, ovšem problém je čas. 
Nyní si vybírat nemůžeme a než ta nejlepší vakcína bude pro všech-
ny, tak nějaká voda potoky proteče. Nu což, čas ukáže. 

Novinkou je, že deváťáci mají odložené přijímačky až na začátek 
května, což nám poskytuje čas, abychom některé neúplné vědomos-
ti doladili.

Musím ze své zkušenosti říct, že online výuka už nikoho moc neba-
ví a stále více sil mě stojí být pozitivně naladěn na každou další  
hodinu, obzvláště po výkonech některých jedinců. Ovšem to patří 
k věci. Děti taky nezažívají úplně růžové časy – stále doma, technika 

vypovídá službu, dny bez řádu, úděsné ranní vstávání… No, nejsme 
žádná béčka, takže to zvládneme, místy i levou zadní, a jak říkáme 
s kamarády: hlavně se z toho nehroutit 

Jinak bych chtěl pochválit některé žáky za to, jak se zlepšují v anglič-
tině. Přál bych vám číst některé jejich eseje. Teď měli starší žáci téma 
referátu SURPRISE ME (Překvap mě.) A většina z nich mě opravdu 
překvapila, protože si zvolili tu nejtěžší cestu – psali anglicky svoje 
vlastní texty o tom, jak prožívají lockdown a covidový čas obecně, 
jak mají nového kamaráda Netflixe, jak našli nové přátele a jaké mají 
koníčky, co všechno jim pomáhá překonat tohle období izolace.  
A dokáží o tom napsat v angličtině – tehdy jsem rád, že jsem jejich 
učitel. Mám radost, že se napnuli určitým směrem, našli nějaký cíl, 
hledají řešení a nebrečí v koutě a nestěžují si, jak je život těžký. 
Tak se pojďme znovu nadechnout a pojďme dál…
                                                                                                                                                      

  Martin Zezula

Z NAŠÍ ZAVŘENÉ ŠKOLY

Kdy vznikl nápad uspořádat běh nesoucí  
jméno Jarmily Kratochvílové?

„Běh městem Jarmily Kratochvílové“  
vznikl na podzim roku 1984. S  nápadem 
přišel pan  Michal MÁDLE a to po vzoru  
Velké ceny Nasavrk - pořádat běh na 15 km. 

Pojmenování závodu po slavné rodačce prosadil pan 
Luděk Šimek.

Proč byla zvolena právě tato trasa?

Trať vytýčili Michal Mádle a Luděk Šimek tak, aby 
měřila 15 km, vedla přes město a  nevybočovala 
z okresu Havlíčkův Brod.

Kolik lidí zajišťovalo 1. ročník?

První ročník se běžel 6. 4. 1985 a měřil 16,5 km.  
Od samého začátku organizuje závody tak cca  
5 osob, v  průběhu závodu to je tak cca 15 osob.  
Nepočítají se pomocníci jako hasiči, armáda, policie 
apod.

Jaký byl původní záměr organizátorů - jednorázová 
akce nebo více ročníků?

Již od prvního ročníku se počítalo se záměrem  
vytvořit tradici, pořádat  BMJK každoročně.

Jak dlouho trvá příprava ročníku? Co vše se musí zaří-
dit? V kolika lidech vše zvládáte - při přípravě a pak  
při vlastním závodu?

Administrativně se běh začíná připravovat hned  
po skončení závodu, a to předkládáním žádostí  

o dotace apod. Jinak vždy začátkem roku již běží  
přípravy naplno. Stále se o toto starají tři lidé.  
Asi tak měsíc před závodem začíná naplno pracovat 
Nadační fond BMJK,  to je asi 12 - 15 osob. V den před 
závodem a v den závodu využíváme pomocníky  
- hasiče, armádu, policii.

Fungujete od prvního ročníku ve stejném složení  
(případně podílí se dnes ještě někdo, kdo byl u prvního 
ročníku)?

Pořadatelé závodu již  nepracují ve stejném složení. 
Z  původních pořadatelů prvního ročníku se v  sou-
časné době stále zapojují pan Oliva a pan Šimek.  
Závod od 1. ročníku začala pořádat MO SSM Golčův 
Jeníkov. Od druhého ročníku přibrala k  pořadatel-
ství  TJ SOKOL Golčův Jeníkov. Od osmého ročníku 
byl pořadatelem Klub přátel Běhu městem  
J. Kratochvílové a TJ SOKOL Golčův Jeníkov.  
Od 13. ročníku se stala pořadatelem NADACE Běhu 
městem J. Kratochvílové a v  roce 2000 změnou  
zákona se NADACE přejmenovala na NADAČNÍ FOND 
BMJK.  Jako právnická osoba pod IČO 62697854,  
se sídlem Komenského 460, 58282 Golčův Jeníkov 
funguje do současné doby. Od 17. ročníku v roce 2001 
závod změnil původní trasu a přešel na trasu start  
a cíl na náměstí T. G. Masaryka Golčův Jeníkov.  
Závod tak získal na atraktivnosti, mezinárodní 
prestiži.

Je pro vás některý ročník nezapomenutelný?

Není možné říci, že některý ročník byl nezapomenu-
telný. Počáteční ročníky se startem a cílem na fot-
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balovém hřišti byly pořádány v polních podmínkách 
a měly svůj půvab. Od roku 2001 se závod  
přestěhoval do středu města, tím získal atraktiv-
nost, prestiž a statut mezinárodního závodu.  
Do Golčova Jeníkova začali jezdit závodníci  
ze Slovenska, Maďarska, Ruska, Ukrajiny, Polska, 
Keni, Etiopie a Tanzanie. Můj osobní dojem byl  
nejlepší při účasti rychlobruslařky Martiny Sáblíkové 
a jejího trenéra Petra Nováka.

Kteří sportovci navštěvovali BMJK jako čestní hosté?

Jako čestní hosté se závodu zúčastnili  - šéfredaktor 
Atletiky Ing. František Macák,  ředitel Českého  
atletického svazu František Fojt, tradičně byl příto-
men místopředseda Českého olympijského výboru  
doc. PhDr. František Dvořák, který se zúčastňuje 
stále. Dále sportovci Dana Zátopková, Ludmila  
Formanová, Barbora Špotáková, Martina Sáblíková, 
Imrich Bugár, bratři Svojanovští, Jan Suchý,  
Josef Augusta, Jiří Holík a samozřejmě Jarmila  
Kratochvílová. Od roku 2004 se závod koná pod  
záštitou hejtmana Kraje Vysočina. Závodu se pravi-
delně zúčastňuje starosta města Golčův Jeníkov.  
Rovněž nemůžeme zapomenout na našeho stálého 
komentátora Honzu Rydla.

Co přineslo pro BMJK vybudování obchvatu města?

Obchvat města změnil trasu závodu. Start a cíl byl 
přeložen do středu města. Závod byl oficiálně  
přeměřen a odpovídá podmínkám atletického svazu. 
Tím závod získal vetší počet diváků, kvalitní dopro-
vodní akce, čímž získal na atraktivnosti, a získal  
i mezinárodní prestiž, což každoročně přitahuje  
více a více českých sportovců. Díky Městu Golčův  
Jeníkov zpřístupněním prostoru radnice a základní 
školy závod nabízel důstojné zázemí pro pořádání 
takovéto akce.

Jaké máte plány a záměry do budoucna?

Na základě opatření vlády České republiky v souvis-
losti s  pandemií COVID 19 se závod neuskutečnil 
v  roce 2020, ani se neuskuteční v  letošním roce.  
Proto se obáváme, že po dvouleté odmlce se k nám 
závodníci budou těžko vracet. Rovněž vidíme  
problém ve financování závodu. Jsme rádi, že  
každoročně získáme od města a Kraje Vysočina 
120  000 Kč, obáváme se však udržení standartu,  
čemuž současná situace nenahrává.

za NADAČNÍ FOND BMJK       
Josef Trtík

Já se mohu vyjádřit pouze k otázkám počátku (byl jsem u tří prvních 
ročníků). Určitě stojí zmínit několik postřehů, které po takové době 
buď mohly zapadnout, nebo je každý vidí jinak.

Myšlenku uspořádat silniční běh v našem městě jsem dostal v roce 
1984 na jaře. Impulsem byly zážitky z roku1983, kdy naši rodačku 
Jarmilu Kratochvílovou vítalo zaplněné náměstí po návratu  
z Helsinek. A protože jsem v těchto letech dělal atletiku, byl jsem 
okouzlen atmosférou silničních závodů pořádaných jinde.  
Myšlenka, že to u nás v Golčově Jeníkově zvládneme taky, byla tedy  
na světě.  

Seznámil jsem s ní tehdy dva lidi - Luďka Šimka a Zdenka Vondru. 
Tohle trio: Mádle, Šimek, Vondra stálo na počátku všeho dění.  
Nutno říct, že bez Luďka a Zdenka a jejich úsilí by se závod nezrodil, 
mně tehdy bylo necelých 16 let, pro ty, co rozhodovali, jsem nebyl 
partner a většina dospělých ani netušila, o čem mluvím.

Na organizaci prvního ročníku se podílely desítky lidí. Mimo  
těch obecně známých jmen bych rád připomněl i jména, která také 
přinesla svůj díl a která jsou dnes s organizací prvního ročníku  
polozapomenuta: Jaroslav Pochman, Marie Vondrová, Lubomír  
Plechl, Jitka Malinová, Blanka Herzánová, paní Olivová, paní 
Nesládková, Pavel Krejčí a spousty dalších.

Mohu říct, že uspořádáním prvního ročníku jsme byli naplněni  
radostí a pýchou, že jsme ten úkol zvládli. Byl to v té době takový 
úspěch, který motivoval spousty dalších ve městě, aby tuto myšlen-
ku přijali za svou a šířili tradici a pověst města dál: JUDr. J. Holý, 
Břetislav Oliva (tito dva byli částečně i u prvního ročníku),  
MUDr. V. Provazník, Václav Řípa, paní Heřmánková atd. až po sou-
časné organizátory, kterým patří nezměrný dík, že navzdory všem 
možným nepřízním dělají vše pro to, aby tradice a oslava města a její 
rodačky Jarmily Kratochvílové zůstala uchována.

Michael Mádle

NADAČNÍ FOND BMJK

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 4/2021:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 19. 4. 
Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 

volejte prosím na tel. č. 725 101 152.
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Vážení rodiče, milí noví žáci, zájemci o studium v  naší 
ZUŠ,

blíží se jaro, což pro naši základní uměleckou školu  
znamená příjemnou povinnost, která spočívá ve vyhle-
dávání nových talentů a zájemců o studium v základní 
umělecké škole.

Současná situace však není příliš příznivá, veškeré  
prezentační možnosti naší společné práce popírá  
a znemožňuje. Pevně věřím, že v příštím školním roce 
2021/2022 se budeme všichni moci setkávat jak  
ve škole, tak i na jevištích, vernisážích a při dalších  
příležitostech, které umožní prezentovat schopnosti  
a interpretační dovedností všech oborů a všech žáků 
naší školy, 

Z výše uvedených důvodů volím tuto, v  této době pro 
mne jedinou možnou, cestu k oslovení nových mladých 
zájemců o studium na  naší škole. V  případě zájmu  
o studium je zapotřebí vyplnit elektronickou přihlášku 
na www.izus.cz, anebo na webových stánkách školy 
www.zussvetla.cz v záložce „Obory“.

Další možností je kontaktovat telefonicky nebo  
e-mailem paní Evu Dvořákovou a v  neposlední řadě  
i mne. 

Pro zájemce o studium na pobočce ZUŠ v  Golčově  
Jeníkově kontaktujte vedoucí pobočky ZUŠ, paní učitel-
ku Ilonu Flídrovou nebo mne. 

Eva Dvořáková 
e-mail: dvorakova@zussvetla.cz 
tel.: 606 672 325

Ilona Flídrová  
e-mail: flidrova@zussvetla.cz  
tel.: 776 182 001

Roman Kostinec 
e-mail: reditel@zussvetla.cz  
tel.: 721 052 003

Pro školní rok 2021/2022 připravujeme otevření nového 
studijního oboru Nahrávání a tvorba hudby v počítači. 

Tento studijní obor bude vyučován pod vedením pana 
učitele Štěpána Smetáčka jak v ZUŠ Světlá nad Sáza-
vou, tak i na pobočce ZUŠ v Golčově Jeníkově a přináší 
příležitosti pro mladé zvukaře i hudebníky, kteří si své 
skladby chtějí sami nahrát, digitálně zpracovat a násled-
ně prezentovat formou audio CD, či elektronického  
odkazu na vlastním webu.

Vzhledem ke skutečnosti, že se žáci tohoto oboru budou 
učit obsluhovat a ovládat jemnou audio techniku a musí 
porozumět základním odborným termínům, je určena 
spodní věková hranice. Do tohoto studijního oboru  
budou přijímáni žáci od 11–12 let věku (6. třída ZŠ). 

Tento studijní obor zatím není zanesen ve školním vzdě-
lávacím programu a není možné vyplnit elektronickou 
přihlášku, vše se v  současné době připravuje v  rámci  
legislativy.

Pro bližší informace kontaktujte přímo pana učitele  
Štěpána Smetáčka e-mail: smetacek@zussvetla.cz
nebo mne e-mail: reditel@zussvetla.cz, 
tel.: 721 052 003

V září 2021 se na Vás těším já i celý kolektiv pedagogů 
ZUŠ Světlá nad Sázavou a pobočky ZUŠ v  Golčově  
Jeníkově.

Roman Kostinec dipl. um.
ředitel školy

tel.: 721 052 003
e-mail: reditel@zussvetla.cz
www.zussvetla.cz

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA SVĚTLÁ NAD SÁZAVOU, 
PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE

Nádražní 228, 582 91 Světlá nad Sázavou
IČO 71198920                                             +420 569 452 115                                             www.zussvetla.cz

NOVÝ STUDIJNÍ OBOR OD ZÁŘÍ 2021
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cibulek narcisů, tulipánů a krokusů, takže na jaře v areálu krásně 
rozkvetou nové trvalkové záhony. „Téměř hotová je díky financová-
ní z Nadačního fondu Avast také nová dřevěná pergola. Ta už letos 
začne sloužit jako venkovní učebna pro děti, které navštěvují náš 
přírodovědný kroužek, nebo pro třídy MŠ a ZŠ, které přijedou  
na vzdělávací programy,“ doplnil Zbyšek Karafiát. 

Navíc stanice v Pavlově díky podpoře všech lidí s dobrým srdcem 
zvítězila v  projektu „ČSOB pomáhá regionům“ a ještě letos  
tu dovybaví místní veterinární ošetřovnu včetně speciálního  
přístroje – inhalační anestezie. Ta  jednoduše pouhým nádechem  
pacienta uspí zvíře, které bude potřebovat veterinář ošetřit.

Ve stanici myslí na dárce i podporovatele zvířat
Záchranná stanice Pavlov se těší velké podpoře jednotlivců, rodin 
a například i komerčních firem. Před Vánoci velmi zaujal nový kon-
cept pomoci – kmotrovství mláďat. „Obrovsky nás potěšil zájem lidí 
stát se kmotry mláďat. Desítky zájemců se přidaly k našim dlouho-
dobým podporovatelům, adoptivním rodičům, a rozhodli se přispět 
na vybraná mláďátka, kterým každoročně pomáháme, abychom  
je následně vypustili do  volné přírody,“ připomněl s velkým díky 
ředitel. 

Aby ve stanici zůstávali se svými dárci úzce v kontaktu, připravují 
také nejrůznější novinky v péči o podporovatele. „Nejpozději v prů-
běhu března chceme spustit nové webové stránky, chystáme elektro-
nický newsletter s novinkami, příběhy a radami, který bude našim 
příznivcům pravidelně jednou za dva měsíce chodit, dále všechno, 
co se děje, sdílíme na naší facebookové stránce a do budoucna  
bychom se chtěli o naše krásné a profesionální fotomomentky podě-
lit i na instagramu,“ vyjmenovává plány Zbyšek Karafiát s tím,  

že jen co situace dovolí, určitě se v areálu stanice uskuteční některá 
z pravidelných návštěvnických akcí. Nic nenahradí osobní návštěvu 
a potěšení se se zvířátky na živo. 

více informací:
Ing. Zbyšek Karafiát, Ph.D., ředitel Záchranné stanice Pavlov, 
tel.: 734 309 798
www.stanicepavlov.eu
FB: @stanicepavlov

– pokračování ze strany 1

ZVÍŘATA V ZÁCHRANNÉ STANICI V PAVLOVĚ 
UŽ VYHLÍŽÍ NOVOU NÁVŠTĚVNICKOU SEZÓNU
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Za organizační výbor „Běhu městem 
Jarmily Kratochvílové“ odpovídal 
JUDr.  Jaroslav Holý, zástupce ředi-
telky závodu.

Kdy vznikl nápad uspořádat běh nesoucí jméno Jarmily 
Kratochvílové?

Nápad vznikl v roce 1984, tedy rok poté, co se Jarmi-
la Kratochvílová stala dvojnásobnou mistryní světa 
a bylo vhodné tento úspěch připomínat a i její slavné 
jméno využít.

Proč byla zvolena právě tato trasa?

Asi také proto, že tato trasa západně od Jeníkova  
je dopravně klidnější, nemá tolik křižovatek, vede 
hezkou krajinou a obsahuje i lesní úsek.

Kolik lidí zajišťovalo 1. ročník?

 Dohromady jich bylo asi deset.

Jaký byl původní záměr organizátorů – jednorázová 
akce nebo více ročníků?

Pochopitelně více ročníků, už i na propozicích  
je uvedeno, že jde o 1. ročník.

Jak dlouho trvá příprava ročníku? Co vše se musí  
zařídit? V kolika lidech vše zvládáte – při přípravě a pak 
při vlastním závodu?

Příprava začíná už někdy v listopadu či v prosinci 
předcházejícího roku. Je tedy postupně třeba zajis-
tit: Povolení okresního, nyní městského úřadu  
v Havlíčkově Brodě, projednání součinnosti s policií. 
Zadání tisku propozic a jejich rozeslání a to i do cizi-
ny, když se závodu zúčastnili občané 14 států  
(od roku 2011 i z Afriky). Zde si nemohu odpustit 
zmínku o tom, že v 35 ročnících v kategorii mužů  
zvítězili v 21 ročnících cizinci, u žen to pak bylo  
10 cizinek. A pochopitelně zde byli i špičkoví čeští  
závodníci, mezi nimi např. Jan Pešava a Alena  
Peterková, dosud stále čeští rekordmani. Projednání 
poskytnutí dotací, dříve to byly drobné příspěvky 
řady osob a firem, nyní jde hlavně o dotaci města  
a kraje. Samozřejmostí je i projednání poskytnutí 
prostor radnice jako zázemí závodu. Zajištění přijí-
mání přihlášek, což souvisí i se zajištěním časomíry 
pomocí čipů a vyhotovení výsledkové listiny. Zajiště-
ní spolupráce s hasiči, vojáky a zdravotníky při  
samotném závodu. Vyznačení na silnici směr běhu. 
Obstarání občerstvení pro organizátory a hosty i zá-
vodníky. Projednání zajištění šaten se školou. Zajiš-
tění lidového běhu na 1234 m, kterého se obvykle 
účastní kolem 500 lidí všech věkových kategorií.  
(V některých letech se běžel i FIT BĚH mládeže ulice-

mi města v délce 2 500metrů a také běh dětí v délce 
400 a 500 m.) Zajištění doplňkového programu jako 
např. aerobik, mažoretky, vystoupení policistů,  
vojáků, cyklistů či jiná zpestření.  A to znamená,  
že se od prosince začíná organizační výbor pravidel-
ně scházet. Požadavky na zajištění se mění, v prv-
ních letech to bylo třeba náročné vypisování jmen  
na diplomy pro více než stovku závodníků nebo  
zajištění času a pořadí závodníků v cíli, pak přišla  
cílová kamera a nyní je to zajištění časomíry, počíta-
čů apod. Přípravu zajišťuje zhruba desítka lidí, při 
samotném závodu je ale činná skoro padesátka, 
např. hasiči, vojáci, zdravotnická služba. Je to pros-
tě dost náročné, když se závodu účastní průměrně 
120–130 závodníků a někdy i více, např. v roce 1989 
rekordní počet 271.

Fungujete od prvního ročníku ve stejném složení  
(případně podílí se dnes ještě někdo, kdo byl u prvního 
ročníku)?

Ze současného výboru se na propozicích 1. ročníku  
v roce 1985 uvádí Jarmila Kratochvílová a ředitel 
trati Luděk Šimek a v propozicích 2. ročníku se obje-
vuje zástupce ředitele závodu JUDr. Jaroslav Holý  
a technický ředitel Ing. Břetislav Oliva. Jarmila  
Kratochvílová je i v současné době ředitelkou  
závodu.                                                                     

Je pro vás některý ročník nezapomenutelný?

 Všechny ročníky jsou svým způsobem neopakova-
telné a nezapomenutelné. Ale snad nejvýznamnější 
byl 17. ročník v roce 2001, kdy závod byl poprvé  
součástí Českého poháru, změnil se termín (přesun 
ze soboty na neděli) a start a cíl se přesunul z fotba-
lového hřiště na náměstí, což zvýšilo popularitu  
i počet diváků. Významné byly ostatně i všechny 
ročníky, které natáčela televize, ta zde byla 26 x  
a nezapomenutelné pak byly šoty ze závodu vysílané 
v hlavních večerních sportovních zprávách. Pro pro-
pagaci závodu i G. Jeníkova měly také velký význam 
zprávy i reportáže v tisku včetně celostátního.

Kteří sportovci navštěvovali BMJK jako čestní hosté?

Jako čestní hosté zde byly mnohé velké postavy 
českého sportu. Zejména to bylo poté, co se stal  
závod součástí Českého poháru – Odkaz Emila  
Zátopka, jeho manželka, olympijská vítězka Dana 
Zátopková, a pak i další olympijská vítězka v hodu 
oštěpem Barbora Špotáková. Byla zde i olympijská 
vítězka v rychlobruslení Martina Sáblíková, olympij-
ský vítěz v hodu diskem Imrich Bugár, slavní hokejis-
té Jan Suchý a Bohumil Augusta a mnoho let sem 
přijíždí držitelé olympijských medailí ve veslování 
Pavel a Oldřich Svojanovští. Účast mistryně světa 
Ludmily Formanové je každoročně samozřejmostí. 
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Mezi čestnými hosty byl i redaktor Atletiky, místo-
předseda Českého olympijského výboru a čelní  
představitelé kraje -  hejtmani RNDr. Miloš Vystrčil 
(dnešní předseda Senátu Parlamentu) či MUDr. Jiří 
Běhounek. V současné době se koná závod i pod  
záštitou Klubu olympioniků, který sem vysílá vždy 
svého zástupce.

Co přineslo pro BMJK vybudování obchvatu města?

Bylo možno přesunout start a cíl na náměstí a jinak 
zachovat délku 15 kilometrů s tím, že se obchvat 

podbíhá. A mimochodem: Traťový rekord u mužů  
je 44:57 a u žen 52:16, což jsou výkony na špičce  
vrcholového sportu.

Jaké máte plány a záměry do budoucna?

 Samozřejmě pokračovat, pokud to koronavir dovolí. 
Závod se nekonal v roce 2020 a nebude se bohužel 
konat ani letos 4. dubna.

AUTORKA: ŠÁRKA KŇÁKALOVÁ
PREZENTACE DALŠÍCH PRACÍ: 

WWW.FACEBOOK.COM/UMENIOBRAZU/

číslo 3 / březen 2021
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Výzvy MAS – naplňování strategie komunitně vede-
ného místního rozvoje 

Z  Integrovaného regionálního operačního progra-
mu bude na konci března 2021 vyhlášena v  pořadí  
16. výzva IROP na opatření Doprava IV. Výzva je zaměře-
na na 2 aktivity – Bezpečnost dopravy a Cyklodoprava. 
U aktivity Bezpečnost dopravy budou podporované  
rekonstrukce, modernizace a výstavba chodníků či   
výstavba bezbariérových komunikací pro pěší k zastáv-
kám veřejné hromadné dopravy, rekonstrukce, moder-
nizace a výstavba podchodů nebo lávek pro chodce  
a realizace prvků zvyšujících bezpečnost železniční,  
silniční, cyklistické a pěší dopravy. U aktivity Cyklodo-
prava budou podporované rekonstrukce, modernizace  
a výstavba samostatných stezek pro cyklisty nebo  
stezek pro cyklisty a chodce, dále rekonstrukce, moder-
nizace a výstavba jízdních pruhů pro cyklisty nebo  
společných pásů pro cyklisty a chodce nebo úprava  
a realizace liniových opatření pro cyklisty v hlavním  
dopravním prostoru silnic a místních komunikací. Příjem 
žádostí do výzvy potrvá do konce dubna 2021. Alokace 
pro tuto výzvu MAS je 5 880 394,75 Kč.

5. výzva z Programu rozvoje venkova byla vyhlášena 
8. února 2021, příjem žádostí trval od 22. února  
do 10. března. O dotační podporu v  rámci opatření  
Podpora podnikání a cestovní ruch, Zemědělství a Po-
travinářství byl v  roce 2021 velký zájem. Celkem bylo 
přijato 51 projektů, které více než dvojnásobně přesaho-
valy alokaci na výzvu (alokováno 14,6 mil. Kč finančních 
prostředků, požadavek o podporu ze strany žadatelů 
přes 32 mil. Kč).  Žádosti nyní procházejí administrativní 
kontrolou, kontrolou přijatelnosti a věcným hodnoce-
ním.

Veškeré informace k výzvám jsou uvedeny na webu: 
http://kralovska-stezka.cz/vyzvy-mas/.

Místní akční plány II v roce 2021
Novým rokem se situace ohledně koronaviru a možnos-
ti pořádání vzdělávacích akcí nejen pro pedagogy  
v  rámci projektu MAP II stále nezměnila, ale realizační 
tým se nevzdává. Některé naplánované semináře pro 
pedagogy musely být zrušeny, avšak většina se přesu-
nula do online prostředí. Na konci ledna proběhl webinář 
s  paní Mgr. Šárkou Smitkovou na téma „Logopedická 
chvilka v MŠ“. Během února se uskutečnily dva úžasné 
online semináře, a to „Lateralita v životě dítěte a její vliv 
na školní úspěšnost“ s  paní Mgr. Zuzanou Pavelovou  
a další webinář na téma „Úžasné fyzikální pokusy pro 
MŠ“ pod vedením skvělých lektorů ze společnosti ÚDIF. 
Tento webinář byl velice netradiční, jelikož účastníci  
obdrželi balíčky s materiály a v pohodlí svého domova  

si mohli pokusy zkoušet v  online přenosu společně 
s lektory. S velkým ohlasem se setkal seminář s panem 
PaedDr. Zdeňkem Martínkem, který pohovořil o riziko-
vém chování dětí a žáků. Další webinář „Psychomotoric-
ký vývoj 2-letých dětí a jejich vstup do MŠ“ moderova-
la paní Mgr. Lenka Bínová. Pro pedagogy českého jazyka 
byly připraveny „Dílny čtení“ s paní Mgr. Ninou Rutovou, 
a to dokonce ve dvou termínech. V  závěru měsíce  
se uskutečnil webinář s  paní Mgr. Danou Svobodovou  
na téma „Psychomotorické a pohybové didaktické hry", 
který byl plně obsazen během několika hodin. Realizační 
tým se pustil také do podpory veřejnosti. Jelikož se blíží 
zápisy dětí do základních škol, uskutečnili jsme online 
seminář pro rodiče a širokou veřejnost na téma „Školní 
zralost dítěte“ pod vedením lektorky a speciální peda-
gožky Hany Otevřelové. 

Všechny termíny, přesunuté akce a podrobné informace 
o seminářích a plánovaných akcích naleznete na našich 
internetových stránkách www.kralovska-stezka.cz 
v pod záložkou MAP II/vzdělávací akce nebo dejte „like“ 
naší FB stránce MAP Havlíčkobrodsko a Světelsko a nic 
vám neunikne. 

Kulturní a společenské akce jara 2021
Čistá řeka Sázava na Vysočině 2021
Pravidelní účastníci se jistě těší na procházku přírodou 
spojenou s  dalším ročníkem čištění řeky Sázavy.  
Bohužel je situace ohledně pandemie stále nejistá  
a vzhledem k  okolnostem je plánováno pouze sobotní 
čištění pro širokou veřejnost. Ani v  době vydání novin 
však není jisté, zda se tato akce vůbec uskuteční.  
Vážní zájemci proto sledujte webové stránky: 
 
http://www.cista-sazava.cz/ 

nebo stránky facebookové

https://www.facebook.com/cistaSAZAVAvysocina 

Zde budou uvedeny aktuální informace k realizaci akce, 
v nejhorším případě samozřejmě i její zrušení.

Gastronomický festival Habry a cyklovýlet
Stejně jako minulý rok, i letos jsme bohužel nuceni zrušit 
šestý ročník Gastronomického festivalu Habry, jenž  
se měl konat 12. 6. 2021. S ohledem na nejistý vývoj  
epidemiologické situace a vládních nařízení není v silách 
realizátorů (Svazek obcí Haberska a Královská stezka 
o.p.s.) zabezpečit konání akce. Přejeme všem pevné 
zdraví a doufáme, že v příštím roce se již na gastrofesti-
valu setkáme. V  plánu není ani tradiční květnový  
cyklovýlet po území MAS Královská stezka, doufejme,  
že se nám vyjížďka podaří alespoň na začátku podzimu, 
jako tomu bylo v roce 2020.

ZA MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY
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Míním-li se zabývat zmínkami o Jeníkovu v literatuře, nemíním tím 
literaturu historickou či vlastivědnou nebo různé turistické průvod-
ce, tam je totiž uváděn Jeníkov dost často. V tomto pojednání, ale jde 
o, jak se dříve říkalo, krásnou literaturu či krásné písemnictví  
ve francouzském překladu o belles lettres čili o beletrii. Ponechám 
stranou jen různé zmínky o Jeníkovu jako např., když se v jednom 
filmu objevuje píseň „Hopsa hejsa do Brandejsa, hopsa hejsa  
do Golčova Jeníkova“, nebo když Golčův Jeníkov cituje Vyskočil  
ve svém Autostopu či Vaculík v reportážích „Po kopytě na Praděd“, 
nebo když se objevuje ve Švandrlíkově legendárních Černých baro-
nech pytlák Žanda z Golčova Jeníkova. Zde třeba připomenout,  
že název Golčův Jeníkov se autorům dost líbil, za mnohé mohu  
připomenout rádobyvtip v časopisu Dikobraz v 60. letech minulého 
století ve znění: „Jiráskův Hronov, Wolkerův Prostějov, Šrámkův 
Písek, Golčův Jeníkov“. Někdy se objeví Golčův Jeníkov v literatuře, 
aniž by byl přímo jmenován. Tak například básník Josef Jaroš publi-
kující pod pseudonymem Otakar Dřím po své návštěvě Jeníkova 
uveřejnil v časopisu Divoké víno báseň ve znění: „Město má dvě 
věže: kostel a závory. U závor popíná víno u kostela je loretka s hrob-
kou šlechtice z něhož zbylo pár kostí a boty.......“ Každý Jeníkovák  
by zřejmě pochopil, o které město jde.
 
O Golčovu Jeníkovu se ale ve svých dílech zmínili a to mnohdy dost 
podrobněji i autoři velmi známí. Uvádím pochopitelně jen několik 
případů, neboť i jinde se mohl Jeníkov objevit. Začnu Egonem  
Ervínem Kischem (1885–1948), německy píšícím pražským noviná-
řem, dosti levicového zaměření, známým „zuřivým reportérem“. 
Řada jeho děl je velmi známá, např. sborník historických kriminál-
ních případů Pražský pitaval nebo sociální román Pasťák, obě  
patří mezi stěžejní literární díla. Z jeho knihy vydané v roce 1962  
v překladu pod českým názvem „Egon Ervín Kisch se směje“ mohu 
uvést jednu povídku, která se velmi týká Jeníkova. Má název  
Pupkáčovo zkrocení a pojednává o tom, jak bohatý otec, burzovní 
rada Samek, odmítá souhlasit s tím, aby si jeho jediná dcera Elena 
Samková vzala nadějného a úspěšného právníka Dr. Alfonse  
Mändla, který je jediným synem šnorera (židovského žebráka)  
Mendele Mändla, což sice v židovské komunitě nebyl symbolem  
vyslovené bídy (ostatně nechal syna vystudovat univerzitu), ale  
pro bohatého majitele mlýna to byla partie naprosto nepřijatelná. 
Vzhledem k tomu, že Elena a Alfons na sňatku trvali a otec Mändl 
byl zprvu burzovním radou tvrdě odmítnut a dokonce vyhozen, 
trvá na jediné podmínce. Předtím ovšem podal na Samka žalobu  
u soudu, ale vzhledem k tomu, že se dcera trápila, což mělo vliv  
i na to, že výrazně ubývala na váze, nakonec burzovní rada byl  
nucen se snížit a navštívit Mendele Mändla. Podmínka byla,  
jak uvádí Kisch, „abyste šel jeden den žebrotou, jak to musím  
dělat celých čtyřicet let já.  Půjdete-li mezi Velkým Meziříčím  
a Golčovým Jeníkovem jeden den žebrat od osmi hodin ráno  
do šesti hodin večer, dostane vaše dcera mého syna, doktora. Jinak 
ne“. A tak se také stalo. E. E. Kisch o tom pak píše: „Uběhlo dopole-
dne, horké poledne, první odpolední hodiny, měli už za sebou  
Libčice 27 korun 30 haléřů, v kapse burzovního rady cinkaly peníze 
vydělané ponižujícím způsobem, ale Golčův Jeníkov už není daleko. 
Konečně Samek a Mändl dole pod sebou spatří Golčův Jeníkov,  
město, kde bydlí zámožní a dobročinní židé“. Mändl řekne: „Teď  
půjdeme domů a naše děti ať se vezmou a jsou šťastné. Burzovní 
rada Samek uchopí podávanou ruku a potřese jí. Potom vytáhne  
z kapsy hodinky, na chvilku se zamyslí a navrhne: ale Golčův  
Jeníkov bychom mohli ještě udělat!“

 A ještě jeden mimořádně významný spisovatel píše o Jeníkovu.  
Byl to Václav Kaplický (1895–1982), autor mimořádně úspěšných  
a hodnotných historických děl (např. Táborská republika, Kladivo 
na čarodejnice, Velké teatrum), který od doby Aloise Jiráska neměl  
v dílech o českých dějinách obdoby. Ve své knize Královský souboj 

se zabývá historickými událostmi, kdy v roce 1469 uherský král  
Matyáš zvaný Korvín vtrhl v bojích s Jiřím Poděbradským do Čech 
a jeho vojska byla obklíčena u Vilémova. František Palacký o tom 
píše: „Nazejtří po počatém rokování, tedy dle vší podobnosti dne  
27. února, sjeli se králové dohromady obadva ráno ve vsi Ouhrově  
a vítavše se spolu, šli do jedné velmi špatné jistebky, v ty časy spále-
né, a tam jsou sami mezi sebou rokovali. Tolik jen oznámilo se,  
že král Jiří přijal pozvání Matiášovo, aby toho dne obědvali spolu,  
a Jiří aby byl u něho hostem. Stalo se to v tak řečené uhelné Příbra-
mi, kamž brzy za králem Matiášem přijel i Jiří se syny svými.“  
Z knihy Kaplického se dovídáme, že král Jiří Poděbradský se zbyt-
kem vojska táhl na Jeníkov a na str. 156 autor píše, že po jednání 
Matyáše a Jiřího „ještě té noci vydal Korvín rozkaz k ústupu  
na Jihlavu, Telč a Třebíč. Král pak neotáleje ještě v noci se svou dru-
žinou vyrazil k Jeníkovu.“ V knize se objevuje i postava Viktorina, 
syna Jiřího z Poděbrad. Nynější budova Lanete, dříve hotel Černý 
orel (dočasně i spořitelna), se kdysi nazýval Viktorinuv dům. Dle 
pověsti měl tento název být právě po synovi tohoto českého krále. 
Bohužel je tato pověst nedoložená a občas se objevují i názory jiné.  
A ještě v jedné knize se Kaplický zmiňuje o Jeníkovu. Je to Železná 
koruna vydaná v roce 1983, ve které se také na str. 159 dočteme,  
že poddaní Vávra Trefan a Anča Kronusová, prchali z panství  
barona Freislebena v Čestíně u Uhlířských Janovic. Ale poblíže  
Golčova Jeníkova na panství  Karla Leopolda z Millesima je zastavil 
panský biřic a byli pak vráceni zpět do Čestína.  K tomu dodávám, 
že Karel Leopold, hrabě Caretto Millessimo, vlastnil G. Jeníkov  
v letech 1677–1686.
 
O G. Jeníkovu bylo zřejmě leccos napsáno, avšak bohužel tiskem  
nevyšlo. Tak například do Jeníkova jezdily často ke své přítelkyni 
paní M. Myškové spisovatelky Popelka Biliánová a básnířka a pře-
kladatelka Pavla Maternová. Marie Popelková, provdaná Biliánová, 
píšící pod pseudonymem Popelka Biliánová (1862–1941), známá 
také i jako sběratelka pražských pověstí a jinak známá jako autorka 
mnoha oblíbených zábavných vyprávění a nenáročných příběhů pro 
dívky, které lze zařadit do tzv. Červené knihovny, se věnovala  také 
sbírání folkloru města Jeníkova a okolí. Knižně však z toho nic  
nevyšlo a zůstalo jen v rukopisech dnes již nedostupných. Pavla  
Maternová, rozená Škampová (1858–1923), též autorka řady básní 
pro mládež, věnovala své hostitelce řadu básní opěvujících zdejší 
kraj i město i okolí, vše zůstalo jen v rukopisech.
 
A na závěr ještě informace o jedné zajímavé publikací související 
s Jeníkovem. Zřejmě také patří do beletrie, i když je to spíše  
kombinace memoárů a cestopisu. Na konci 19. století vyšla  
v Chicagu v americkém státě Illinois kniha s názvem „Kolem světa  
o jedné noze. Cesty a příběhy z dráhy umělecké“. Autorem byl  
A. Z. Donato, který se narodil 15. června 1840 jako Anton Zajíc  
v Golčově Jeníkově. Po více než sto letech vydalo město Golčův  
Jeníkov v roce 2010 tuto knihu bez jazykových úprav, tak jak  
byla sepsána v tehdejší češtině. Na zadní straně obálky je obsah  
knihy charakterizován takto: „Opravdový příběh – cesta z Golčova  
Jeníkova kolem zeměkoule – do Chicaga“. Život a cesty Antona  
Zajíce, který vystupoval jako jednonohý tanečník, jsou zřejmé  
i z názvu jednotlivých kapitol. I. Napříč severní, západní a jižní  
Evropou. II. Do širokých plání veliké Rusi. III. Donato mizí  
do Orientu. IV. Donato v Indii. V. Cesta do Ameriky a přistání  
v Honolulu. VI. Donato přistál v Americe. V první kapitole na něko-
lika stranách rekapituluje svůj život včetně mládí v Golčově  
Jeníkově. Také tam sděluje, že o pravou nohu přišel ve válce v roce 
1859 v Itálii v bitvě u říčky Mincio.

 Někdy se objeví Golčův Jeníkov v díle významu jen regionálního,  
ale ve své době velmi populárního. To je například kniha Kdo byl 
Sattrech? Ale o té až příště.

GOLČŮV JENÍKOV V LITERATUŘE
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Vážení spoluobčané,
dovoluji si vás seznámit s některými případy trestné činnosti, které 
evidovali a šetřili policisté v průběhu měsíce února 2021 ve služebních 
obvodech útvarů Policie České republiky, obvodní oddělení Chotěboř 
a policejní stanice Golčův Jeníkov.  

  
Případ řízení motorového vozidla pod vlivem alkoholu
Policisté z obvodního oddělení Policie České republiky v Chotěboři 
dne 1. 2. 2021 v ranních hodinách prováděli dohled nad bezpečností 
a plynulostí silničního provozu ve Ždírci nad Doubravou. Na ulici 
Průmyslová na parkovišti benzinové čerpací stanice kontrolovali 
šestačtyřicetiletého řidiče osobního motorového vozidla tovární 
značky Škoda Octavia, který při prováděném úkonu přiznal policis-
tům požití alkoholu před jízdou. V rámci silniční kontroly byl řidič 
vyzván k provedení dechové zkoušky přístrojem Alcotest 7510, které 
se na výzvu podrobil. Tato zkouška vykázala u řidiče pozitivní hod-
notu 2,12 promile alkoholu v dechu, opakovaná dechová zkouška 
vykázala pozitivní hodnotu 2,02 promile alkoholu v dechu. Policisté 
poučili řidiče o jeho právu požádat o lékařské vyšetření, které je 
spojené s odběrem krve ve zdravotnickém zařízení. O toto vyšetření 
řidič nepožádal. V průběhu prováděných úkonů byla řidiči zakázá-
na další jízda a policisté ve věci následně zahájili úkony trestního 
řízení.

Případ sprejerství 
Neznámý pachatel v době od 20. 1. 2021 do 4. 2. 2021 ve Ždírci nad 
Doubravou na ulici Spojovací u bytového domu čp. 483 posprejoval 
fialovou barvou vnější omítku domu, kdy zde vyhotovil nápis  
„FATAL“. Policisté ve věci zahájili úkony trestního řízení.

Případ podvodu na internetu
Neznámý pachatel cestou internetového inzertního portálu vylákal 
na poškozeném pod záminkou prodeje sportovní obuvi zálohu 
1.000 Kč. K zaslání financí došlo bankovním převodem, k doručení 
zboží kupujícímu nedošlo a dále se prodávající stal nekontaktním.

Dodání do výkonu trestu odnětí svobody
Na žádost Okresního soudu v Havlíčkově Brodě vypátrali policisté 
z  policejní stanice Golčův Jeníkov a následně omezili na osobní  
svobodě čtyřiatřicetiletého muže, který na výzvu nenastoupil  
do výkonu trestu odnětí svobody. Muž byl následně předán přísluš-
níkům pohotovostního a eskortního oddělení Jihlava, kteří muže 
eskortovali do Vazební věznice v Hradci Králové.  

pprap. Ondřej Lauda
 vrchní asistent

ZPRÁVA POLICIE

POLICIE ČESKÉ REPUBLIKY 

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina

Územní odbor Havlíčkův Brod

Obvodní oddělení Chotěboř

Hromádky z Jistebnice 1740, 583 01 Chotěboř

číslo 3 / březen 2021
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 • Ochotu učit se novým věcem
 • Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 
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